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Na aktuální téma: Zvažte rušení kojeneckých ústavů a dětských domovů
Na nebezpečí vyplývající z nedostatečně při-
pravené transformace péče o ohrožené děti 
upozornil ministra zdravotnictví Leoše Hege-
ra i ministra práce a sociálních věcí Jaromí-
ra Drábka středočeský hejtman David Rath. 

Ministrům zaslal dopis, v němž je vyzval k opě-
tovnému zvážení celého procesu transformace 
a k odložení kroku rušení dětských domovů do 
doby vytvoření funkční sítě pěstounských rodin. 
Středočeský kraj vítá záměr MPSV umožnit co 
největšímu počtu dětí vyrůstat v biologické ro-
dině, popř. v náhradní rodinné péči. „V tuto chví-
li jsem ale přesvědčen, že celý projekt, zvaný „Trans-
formace péče“ je natolik nepřipraven, že je v nejbliž-
ších měsících a letech naprosto nereálný. Myslím, 

že se shodneme na tom, že získat a připravit stov-
ky pěstounských rodin během dvou let je zcela ne-
myslitelné,“ píše hejtman ministrům. Poukazuje 
přitom na zkušenosti z Norska, kde byl profesio-
nální systém pěstounské péče budován 10 až 15 
let a jen příprava kvalitních pěstounů trvá 3 roky. 
Vláda přitom strategii, podle které by do dvou let 
(tj. do konce roku 2013) měla být de facto zruše-
na zdravotnická zařízení typu kojeneckých ústa-
vů a dětských domovů pro děti do 3 let věku a za 
další dva roky i dětských domovů pro děti mlad-
ší 7 let, schválila teprve počátkem letošního ro-
ku 4. ledna 2012.
Pokud ministerstvo práce a sociálních věcí před-
pokládá, že se děti budou od 1. ledna 2014 umis-
ťovat jen do pěstounských rodin, pak bude po-

třebovat podle odhadů kraje do roku 2014 cca 
300 – 500 profesionálních pěstounů (rodin). 
Středočeský kraj, který patří k prvním, kdo pé-
či v pěstounských rodinách podpořil, přitom má 
v tuto chvíli pouze dvě takové rodiny. 
Středočeský kraj v této souvislosti upozorňuje 
také na to, že „Kojenecké ústavy“ a „Dětské do-
movy“ pro děti do 3 let, případně dětská centra, 
jsou odbornými zdravotnickými zařízeními a ne-
lze je obratem změnit na zařízení sociálně práv-
ní ochrany, tj. např. na zařízení pro děti, vyžadu-
jící okamžitou pomoc. Tím by došlo k výrazné-
mu zhoršení lékařské a ošetřovatelské péče, ne-
boť zařízení sociálně právní ochrany nejsou - na 
rozdíl od zařízení zdravotnických - vybavena lé-
kaři, klinickými psychology či fyzioterapeuty. 

„Zkušenosti z našich dětských domovů uvádějí, že až 
89 % dětí je v nich na základě zdravotní anebo zdra-
votně sociální indikace,“ vyčísluje hejtman D. Rath. 
Také podle odborníků na problematiku péče o dě-
ti bude proklamované umísťování takových dětí 
do náhradních rodin velmi problematické. Hrozí 
dokonce, že těžce zdravotně hendikepované dě-
ti bez pozitivní sociální prognózy budou zůstávat 
doživotně hospitalizovány na drahých lůžkách 
akutní péče, tj. na novorozeneckých odděleních 
či jednotkách intenzivní péče dětských oddělení 
a klinik. Kraj poukazuje i na to, že pro rodiny pe-
čující o nevlastní dítě s hendikepem není ani vy-
tvořen dostatek ambulantních služeb a neexistu-
je ani dostatek terénních pracovníků pro uvažo-
vanou domácí péči. (od dop.)

 Kromě kladenské máte na starosti pět nemocnic ve 
středních Čechách, jejichž zřizovatelem je kraj. Na co 
kladete při jejich řízení největší důraz?
Myšlenka zastřešení středočeských krajských nemocnic 
vznikla na základě ekonomických rozvah a nutnosti pro-
vedení úsporných opatření. Velkým přínosem bylo zří-

zení centrálního obchodního oddělení, které vytvořilo 
katalog se zhruba 40 000 položkami zdravotnického 
materiálu, který je cenově nepodkročitelný  při ob-
jednávání v jednotlivých nemocnicích. Dále došlo 
k propojení informací ohledně cen služeb a cen lé-
ků. Veškerá tato opatření jsou velkou úsporou pro 
jednotlivé nemocnice. Toto je ekonomické hledis-
ko, ale nezanedbatelné jsou také zdroje informací 
ohledně odborných postupů. Dalším velkým pří-
nosem je společný postup při jednání se zdravot-
ními pojišťovnami, kde se nám podařilo vyjednat 
například společné kontingenty pro středočeské 
krajské nemocnice, což je v době rozsáhlých re-
konstrukcí velmi důležité. V praxi to například 
znamená, že v nemocnici, kde se rekonstruují ope-
rační sály, není možné odoperovat dojednaný po-
čet kloubních náhrad, ale je možné část pacientů 
odoperovat v jiné z našich nemocnic. Výsledkem 
je, že pacient na výkon nečeká a operace je pojiš-
ťovnou proplacena.

 Jak jste spokojena s úhradovou vyhláškou MZ ČR?
Problémem Úhradové vyhlášky pro rok 2012 je, že se 
stala velkým politikem. Není pouze podkladem pro 
stanovení poskytování zdravotní péče v nemocnicích, 
ale řeší i výsledky podpisu memoranda z roku 2011 
mezi ministrem zdravotnictví a lékaři. Potíž totiž je, 
že systém vykazování zdravotní péče, systém stanove-
ní záloh od zdravotních pojišťoven směrem ke zdravot-
nickým zařízením, systém vyúčtování, který je vždy až 

ve druhé polovině následujícího roku, je velmi složitý. Po-
kud nemocnice splní všechny parametry úhradové vyhláš-
ky a využije ji tak na maximum, získá zvýšený objem fi -
nančních prostředků ve druhé polovině následujícího roku 
,tedy konkrétně až na konci roku 2013. Lékaři ale mají pří-
slib navýšení již od roku 2012, a proto se vedení jednotli-
vých nemocnic potýká s problémem nedostatku peněz na 
plnění tohoto slibu. Vedení nemocnic muselo najít zdro-
je na pokrytí stávajících platů svých zdravotníků, proto-
že pojišťovny vyplácí zhruba 99% roku 2011 a navíc není 
vůbec počítáno s navýšením DPH o 4% a s infl ací od roku 
2010, kterou úhradová vyhláška rovněž opomíjí.

 Kdybyste měla možnost, co byste v českém zdravot-
nictví změnila?
Dát odpověď na otázku co je potřeba změnit v českém 
zdravotnictví je vskutku velmi obtížné. Nelze popsat na-
příklad pět kroků, ale je nutné opravdu udělat kvalit-

ní komplexní reformu, která bude výsledkem spolupráce 
ministerstva zdravotnictví, České lékařské komory a od-
borných společností.

 Počítáte letos s investicemi do rekonstrukcí objektů 
a na modernizaci přístrojového vybavení? 
Ve všech středočeských krajských nemocnicích probíha-
jí již započaté rekonstrukce, ve kterých se bude pokra-
čovat i v letošním roce. Plánování staveb a rekonstruk-
cí v nemocnicích je totiž velmi obtížné a musíte mít vel-
mi podrobný časový harmonogram. Nelze totiž jednot-
livá oddělení, pavilóny nebo dokonce nemocnici zavřít 
a provést rekonstrukci, protože nemocnice musí i po do-
bu přestavby fungovat jen s malými omezeními a musí 
mít zachovanou výkonnost. Jednak je nutné zajistit pa-
cientům kvalitní péči a jednak je nutné naplnit parame-
try zdravotních pojišťoven, aby se s nemocnicí takzvaně 
počítalo i pro příští období. 

 Ve středočeských nemocnicích proběhla počátkem 
roku anketa pacientů. Co napověděla?
Z uskutečněné ankety mám zatím předběžné výsled-
ky, ale ukazuje se, že pacienti celkem chápou nutnost 
příspěvku na pobyt v nemocnici, ale poplatky za re-
cept nebo ošetření v ambulanci jsou pro ně těžko ak-
ceptovatelné.

 Na co jste, jako ředitelka kladenské nemocnice, nej-
víc pyšná?
V kladenské nemocnici jsem pyšná na hodně věcí. Nejen 
na nově postavené a zrekonstruované budovy, což je sa-
mozřejmě velkým přínosem pro práci našich zdravotní-
ků a pro možnosti léčby a komfort našich pacientů, ale 
také na zlepšení spolupráce jednotlivých oborů navzá-
jem. Mám radost z každého mailu i dopisu, kterým paci-
enti děkují jednotlivým lékařům a oddělením. To je pro 
mě zprávou, že děláme dobrou práci a že pacient je pro 
každého především člověk, který potřebuje pomoci.

 Je výhodou profese lékařky v roli manažerky?
Ředitel, který je zároveň lékařem, má velkou výhodu, 
protože jednoduše rozumí svým zaměstnancům. Mu-
sí se naučit velkou část ekonomickým věcí, při rozsáh-
lých rekonstrukcích se musí naučit rozumět řeči stavba-
řů, ale rozumí a chápe problémy a možnosti lékařů, ses-
ter a ostatních zdravotníků, protože se velmi dlouhou 
dobu potýkal i on s těmi samými věcmi.

 Kde berete pro tak náročné povolání sílu a jak nej-
lépe relaxujete?
Pro mě byl a je vždy odpočinkem sport. Ráda lyžuji, jez-
dím na kole, chodím do přírody, ale mým největším po-
mocníkem a relaxačním ventilem byl a je kůň. V součas-
né době provozuji už jen rekreační jezdectví, ale osedlat 
si koně a jet do lesa mě vždy zbaví stresu a pomůže mi 
načerpat ztracenou sílu. 

Text: Metropol, foto: archiv

Nebývá častým jevem, že v čele krajské nemocnice stojí žena. Kladenská takovou výjimkou je, protože ji vede 
MUDr. Kateřina Pancová.

Kateřina Pancová
ráda sedlá koně
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Anketa regionálních novin Metropol:

Co si slibujete od přímé volby prezidenta ČR?
David Rath,
hejtman
Středočeského 
kraje

Od přímé volby prezidenta ČR si sli-
buji větší přímé zapojení lidí do po-
litiky.

Jaroslav Kubera, 
senátor, ODS

Přestože jsem hla-
soval proti, ne-
jsem absolutní od-

půrce přímé volby. Pouze mi chyběla 
diskuze na toto téma. Před schvalo-
váním v Senátu jsme dostali posudky 
šestnácti ústavních právníků a pouze 
tři z nich neměli k přímé volbě váž-
nější připomínky. Od politiků je velmi 
neseriózní, že se veřejnosti nesnažili 
úskalí s tím spojená vysvětlovat. Kdy-

by lidé slyšeli relevantní protinázory, 
možná by změnili postoje. Je zřejmé, 
že takto zvolený prezident bude mít 
mnohem silnější mandát, mnohem 
větší autoritu. Měl by tedy mít i silněj-
ší pravomoci. Jistě, uvědomuji si, že to 
může být dvojsečné. Je ale naprosto 
nelogické se schválením přímé volby 
zároveň osekat hlavě státu pravomo-
ci. O tom, že změna nebyla dostatečně 
připravena a přímá volba byla schva-
lována narychlo, svědčí i obavy před-
sedy Ústavního soudu JUDr. Pavla Ry-
chetského o podobu prováděcího zá-
kona, který se v současné době tepr-
ve chystá.

Tomáš Jarolím, 
místopředseda VV
Od přímé volby 
prezidenta neo-
čekávám žádné
zásadní změny 

v politickém rozměru. Považuji ji 

však za zásadní pro změnu přístu-
pu obyvatel této země k jejich ak-
tivnímu zapojení se do správy ve-
řejných záležitostí. Zcela jistě při-
jde všeobecné rozčarování nad 
důsledky této volby, nicméně jak 
jinak má národ a lid najít vztah 
a zejména osobni zodpovědnost 
jednotlivce za chod společnosti? 
Doufám, že rozhodování formou 
referenda a tedy i přímé volby 
prezidenta bude první z krůčků, 
po kterých dojdeme k přímé a ote-
vřené demokracii. K přijetí zodpo-
vědnosti jednotlivce za své osob-
ní činy i jako jeho nedílné součás-
ti společenství a zodpovědnos-
ti společné. Zatím tomu tak není 
a většina z nás svádí špatný stav 
naší země jen na politiky. Je to na-
ivní a dětinské a ukazuje to jen 
na naši neochotou přiznat si svou 
spoluzodpovědnost, ale také prá-
va a povinnosti.

Helena 
Langšádlová,
poslankyně

 TOP 09

Větší participaci a odpovědnost širo-
ké veřejnosti na této zásadní volbě.
Pozice prezidenta v našem ústav-
ním systému je podceňována, 
avšak jeho role na sestavování vlá-
dy je mimořádně významná. Stejně 
tak je z dlouhodobého hlediska na-
prosto zásadní koho prezident no-
minuje za členy bankovní rady ČNB 
a členy Ústavního soudu.

Jaroslav
Doubrava,
senátor, hnutí
Severočeši.cz
Nic pozitivního. To

  by mohlo stačit 
a vyjadřuje vše, co si myslím. Proč? Jsem 

přesvědčen, že v současné hospodářské 
situaci, kdy ministr práce a sociálních 
věcí Jaromír Drábek bere podporu i ro-
dinám s postiženými dětmi, v situaci, 
kdy je porušována Ústava této země za-
ručující bezplatnou zdravotní péči, kdy 
nejsou prostředky na školství, policie je 
v rozvalinách a neplní svou úlohu, pro-
tože na ni nejsou prostředky, lidé jsou 
okrádáni zvyšováním daní, cen energií 
atd., bychom měli podstatně důležitější 
oblasti života, kam prostředky dát před-
nostně. A nejsou to prostředky malé. 
Jen přímé náklady na volbu jsou odha-
dovány na jednu miliardu korun. Další 
obrovské prostředky spolknou volební 
kampaně, a tak bych mohl pokračovat. 
Principielně nejsem proti přímé volbě, 
ale je špatně připravená. I přední odbor-
níci na Ústavní právo tuto skutečnost 
konstatují a varovali před jejím schvále-
ním. Myslím, že by bylo dobře ještě jed-
no volební období počkat a vytvořit tak 
čas na kvalitní přípravu. 

Kladno | Největší dům pro hendikepované 
v Čechách, kladenská Meta, se i nadále úspěš-
ně rekonstruuje. Obyvatelé domu již mají na-
příklad nové balkonové stěny, okna i zateple-
ný obvodový plášť s moderní fasádou. Nyní 
město plánuje opravit i střechu.

Rekonstrukce střechy začne již tento rok a bude 
stát zhruba 6,5 milionu korun. Práce provede fi rma 

Ing. Martin Homer, která zvítězila ve výběrovém říze-
ní na základě nejnižší cenové nabídky. Tím však inves-
tice do tohoto objektu nekončí. Kladno chce v rámci 
Integrovaného plánu rozvoje města (IPRM) získat do-
taci z Integrovaného operačního programu (IOP) na 
další jeho vylepšení. „Pracujeme na žádosti o dotaci, dí-
ky které by se naši hendikepovaní spoluobčané dočkali 
moderních vstupních portálů,“ řekl kladenský primátor 
Dan Jiránek. V rámci této druhé etapy by se také mě-

lo zateplit první nadzemní podlaží. Celkové náklady 
jsou předběžně vyčísleny na necelých 14 milionů ko-
run. S realizací prací se počítá během příštího roku. 
Veškeré postupy a záměry jsou i nadále úzce kon-
zultovány se zástupci hendikepovaných nájemní-
ků. „Díky tomu může město reagovat na jejich aktu-
ální potřeby a podněty a vše přizpůsobit tak, aby by-
li s výsledkem co možná nejvíce spokojeni,“ zakončil 
primátor Dan Jiránek. (od dop.)

Kutná Hora | Ing. Arch. David 
Vávra prezentoval na kutnohor-
ské radnici výsledky své studie, 
zaměřené na možné budoucí vy-
užití areálu kutnohorského pi-
vovaru. Na tuto prezentaci byli 
pozváni zastupitelé města, pra-
covníci městského úřadu a pro-
střednictvím Okresní hospodář-
ské komory nebo přímo také 
kutnohorští podnikatelé.

David Vávra, dobře známý i jako he-
rec a popularizátor architektury, pra-
coval na studii od roku 2011. Během 
této doby několikrát navštívil Kut-
nou Horu a se zástupci města se do-
hodl na tom, že pivovar by měl slou-
žit občanům města i jeho návštěv-
níkům, měl by tedy plnit některé 
společenské a kulturní funkce vy-
cházející z jeho polohy mezi sídliš-
těm a historickým jádrem. Součástí 
zadání byl i požadavek, aby přestav-

ba pivovaru nebyla příliš nákladná 
a komplikovaná a aby byl zachován 
historický ráz areálu. 
Architekt Vávra seznámil přítomné 
se svojí vizí, jejíž součástí je minipi-
vovar s venkovní restaurací a cent-
rum pro matky s dětmi v přední čás-
ti areálu. Velké nádvoří by mělo být 
zachováno jako prostor pro kulturní 
akce a parkoviště. V hlavní barokní 
budově pivovaru navrhuje David Vá-
vra vybudování hostelu a v navazují-
cím objektu varny zachovat původ-
ní uspořádání a zřídit zařízení typu 
welness centra s kavárnou. V prosto-
ru historické sladovny a sklepeních 
pak centrum dětské zábavy. V přilé-
hajícím objektu navrhuje vybudovat 
několik bytů určených zejména za-
městnancům zařízení, která by měla 
v pivovaru působit. Objekt bývalé jí-
delny a skladů by měl být využit jako 
dílny a provozovny pro podnikatele, 
případně by měl být moderně rozší-

řen s možností vybudovat například 
tržnici s regionálními produkty.

„Představa architekta Vávry byla pří-
tomnými přijata veskrze kladně,“ 
uvedl starosta Ivo Šanc a pozitiv-
ně hodnotil zejména to, že „někte-
ří podnikatelé projevili během dis-
kuse aktivní zájem o účast na celém 
projektu, mimo jiné i s ohledem na 
prostorové návaznosti na objekt kul-
turního domu Lorec.“ Představitelé 
města dále konstatovali, že město 
by mělo být koordinátorem rozvoje 
pivovaru.  (od dop.)

Vávrova studie rekonstrukce pivovaru

Středočeský kraj | Hospodaření Středočeského kraje 
a vnitřní výnosy jeho bankovních účtů poté, co loni 
změnil banku po poptávkovém řízení, přinesly kraji 
výrazné zvýšení objemu připsaných úroků a snížení 
bankovních poplatků.

Podle souhrnné informace je toto zvýšení ve srovná-
ní s rokem 2009 o 16% více na připsaných úrocích a ve 
srovnání s rokem 2010 o neuvěřitelných 44%. V absolutní 
částce jde o 39,4 milionů korun.
Vedení Středočeského kraje se tím snaží alespoň částečně 
vypořádat s neustále se snižujícími příjmy prostředků ze 

strany státu. Přestože stát v příjmové oblasti Středočes-
ký kraj v roce 2011 zkrátil oproti roku 2010 o více než 700 
miliónů a pro rok 2012 toto snížení bude činit v oblasti 
daňových příjmů o dalších 300 milionů méně a snížení na 
ostatních dotacích cca o 500 miliónů, daří se kraji zajišťo-
vat chod nejdůležitějších činností a rozvojových oblastí. 
Úspory za bankovní služby v této oblasti byly docíleny 
zejména tím, že základní běžný účet, platby spojené s fi -
nancování EU projektů a dotace do sociální oblasti jsou 
zpoplatněny měsíčním paušálem, nikoli za jednotlivé po-
ložky. Poplatky se tak oproti roku 2009, kdy činily 486 tis. 
Kč, snížily na 381 tisíc. (od dop.)

Letecký snímek pivovaru Kutná Hora

Dětský svět / počítačové centrumZadní nádvoří s novostavbouSpolečenské centrum / očista těla i ducha

Kladenská Meta se zbrusu novou střechou

Hospodaření kraje v číslech

Adélka zvýší
kapacitu

Nymburk | Město poskytne fi nanční 
příspěvek ve výši 90 tisíc korun na čin-
nost Mateřského centra Svítání a  bez-
úročnou  ještě půjčku  60 tisíc korun. 
Ta bude splatná 31. 12. 2012. Mateř-
ské centrum tuto částku využije k pře-
stěhování do nových prostor. Pavilon 
U2, ve kterém sídlí, centrum uvolní 
k 30. červnu 2012. V nich ho na pod-
zim vystřídá MŠ Adélka, která tak zvý-
ší kapacitu o padesát míst na celko-
vých 150.

Třicet tisíc
pro seniory

Beroun | Rada města dodatečně 
rozdělila třem organizacím v soci-
álně-zdravotní oblasti celkem 70 ti-
síc korun. Domov seniorů Beroun 
obdrží na ergoterapii, rehabilitač-
ní pomůcky a kulturní vyžití klien-
tů 30 tisíc korun. Po 20 000 Kč obdr-
ží Hospic sv. Lazara v Plzni a Hospic 
Dobrého pastýře v Čerčanech, kde 
byli v posledních letech hospitali-
zováni rovněž berounští obyvatelé.

Víc prvňáčků
Kladno | Základní školy v září při-
vítají 763 prvňáčků. Zapsány by-
ly všechny kladenské děti. Po ví-
ce méně stagnujících počtech v le-
tech 2007 až 2009, se od roku 2010 
počet dětí hlásících se do prvních 
tříd neustále zvyšuje. Letos jich by-
lo přijato 763. Nejvyšší nárůst, plus 
31 dětí, zaznamenali v Základní 
škole Kladno, Vodárenská 2115.

Kolín třetí
Kolín | Město obdrželo cenu za 
3. místo v krajské soutěži „My třídíme 
nejlépe“, zaměřenou na třídění využi-
telných složek komunálního odpadu 
v roce 2011. Soutěž je součástí projek-
tu „Podpora dosažení specifi ckých cílů 
Plánu odpadového hospodářství Stře-
dočeského kraje“, který výrazně při-
spívá ke zlepšování životního prostře-
dí v regionu. Kolínští společně s cenou 
obdrželi odměnu ve výši 20 tisíc ko-
run. Nejlépe si v kraji vedly Kralupy 
nad Vltavou, druhá byla Příbram.

Svěcení kaple
Mělník | Litoměřický biskup Mons. 
Jan Baxant vysvětí kapli sv. Ludmi-
ly v Centru seniorů v Mělníku. Obřad 
se uskuteční v Domově Ludmila ve 
středu 14. března od 10 hodin.

Rozšíření
pohotovostních

služeb
Rakovník| Lékárny ve městě za-
jišťují kontinuálně nedělní poho-
tovost od 1. 8. 2009. Město po-
máhá fi nancovat pohotovostní 
služby jednotlivým lékárnám ve 
výši 240,- Kč za jednu hodinu po-
hotovostní služby. Nově byla ote-
vřena lékárna v Masarykově ne-
mocnici v Rakovníku. (od dop.)
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.Uživatelé Elektronické zdravotní kníž-
ky se nyní dostanou ke svým zdravotním 
záznamům i přes svůj iPhone, iPad nebo 
iPod Touch. Mobilní aplikace zaručí poho-
dlný přístup ke zdravotním informacím 
kdykoliv a kdekoliv, mohou je například 
ukázat lékařům v ordinaci. Pro všechny 
držitele Elektronické zdravotní knížky je 
tato služba zdarma. 

„V nové aplikaci lze snadno získat přístup 
k informacím o vyšetřeních, předepsaných 
lécích, stavu zdravotního pojištění, ale i k vy-
účtování služeb za provedené zdravotní vý-
kony. Své zdravotní záznamy tak každý může 
mít vždy u sebe. Také ovládání je velmi jed-
noduché a plně intuitivní,“ vysvětluje výho-
dy nové aplikace Jiří Pašek, generální ředitel 
společnosti IZIP, která Elektronické zdravotní 
knížky provozuje. Chytré telefony u nás pod-
le odborných odhadů používá více než 1,5 mi-
lionu lidí. „I mezi uživateli Elektronické zdra-
votní knížky, kteří nyní tvoří čtvrtinu české 
populace, jich je několik stovek tisíc. Zazna-
menali jsme o tuto novou službu od počátku 
enormní zájem,“ dodává Jiří Pašek.
Nová aplikace byla spuštěna 19. února a jen 
během prvních dvou dnů si ji stáhlo více 
než 1500 lidí. Tím se dostala na druhé mís-
to v TOP FREE na App Store, kde je ke sta-
žení. O velkém zájmu o aplikaci svědčí i to, 
že od jejího spuštění došlo k desetinásobné-
mu nárůstu on-line registrací klientů do sys-
tému IZIP.
Po instalaci si uživatel pomocí několika snad-
ných kroků zvolí zabezpečení aplikace. Po-

kud již má Elektronickou zdravotní knížku 
zřízenou, zadá do přihlašovacího formuláře 
své identifi kační číslo klienta a osobní hes-
lo. „Během okamžiku tak majitel aplikace získá 
online přístup k nejdůležitějším informacím ob-
saženým ve standardní Elektronické zdravotní 
knížce. Aplikace umožňuje práci s více účty sou-
časně, takže například rodiče mohou sledovat 
zdravotní záznamy svých dětí – vše na jednom 
místě z jednoho telefonu,“ uzavírá Pašek.

• Více informací a aplikaci ke stažení lze na-
jít na: http://itunes.apple.com/cz/app/izip-e-
lektronicka-zdravotni/id487273389?mt=8

V případě, že uživatel dosud nemá zřízenu 
Elektronickou zdravotní knížku a je klientem 

Všeobecné zdravotní pojišťovny ČR, může se 
jednoduše zaregistrovat na adrese https://
reg.izip.cz/clientapplication/step1
 

Přehled funkcí mobilní aplikace
Elektronická zdravotní knížka:

•  Záznamy – přehled a podrobné informace 
o provedených zdravotních vyšetřeních

•  Zdraví – základní přehled o zdravotním sta-
vu (alergie, očkování apod.) včetně emer-
gentních údajů

•  Léky – přehled všech léků včetně podrobné-
ho popisu 

•  Lékaři – seznam zdravotnických pracovní-
ků, kteří zapisují do Elektronické zdravotní 
knížky uživatele

•  Stav pojištění – aktuální stav zdravotního pojiš-
tění včetně případných nedoplatků a penále

•  Vyúčtování – kompletní přehled uhrazené 
zdravotní péče ze zdravotního pojištění

Informace o společnosti IZIP, a.s.
Systém Elektronických zdravotních knížek 
představuje vysoce zabezpečený souhrn on-
line zdravotních informací pacienta. Výrazně 
zkvalitňuje péči o pacienta samotného, záro-
veň zefektivňuje poskytovanou péči a šetří fi -
nanční prostředky v celém procesu poskyto-
vání zdravotní péče. Díky své komplexnosti 
a okamžité dostupnosti systému - nepřetrži-
tě - je velmi kladně hodnocen v rámci Evrop-
ské unie, která si jej zvolila jako referenční 
projekt.
Systém Elektronických zdravotních knížek 
představuje unikátní patentovanou službu 
v ČR, která je vedena pod patentem č. 297 879 
„Způsob shromažďování, evidence a zpřístup-
nění informací o zdravotní péči a jejích výsled-
cích a jeho použití“ z roku 2002 u Úřadu prů-
myslového vlastnictví. V České republice ne-
existuje alternativní systém sdílení informací 
v reálném čase (okamžitě) mezi lékaři a paci-
entem a mezi lékaři navzájem.

• Aktuální informace o systému najdete na: 
www.izip.cz/pro-media/aktuality
• Práci v EZK lze vyzkoušet zde: www.izip.cz/
elektronicka-zdravotni-knizka/demoverze
• Průvodce EZK: www.izip.cz/uvod/226-3/pru-
vodce-elektronickou-zdravotni-knizkou-navo-
dy-a-ukazky

Elektronická zdravotní knížka je nově přístupná i přes mobilní telefon

Nymburk | Plánovaná regenera-
ce historické ulice Na Rejdišti do-
stává přesnější obrysy. Radě měs-
ta byla předložena studie Archi-
tektonické kanceláře TaK, s. r. o.

Radní se rozhodovali mezi varian-
tou s podélným a příčným parkova-
cím stáním. „Nakonec zvítězila příčná 
parkovací stání. Zaberou méně mís-
ta a citlivěji respektují ráz historické 
ulice,“ vysvětlil starosta Miloš Pete-
ra. „Na tuto investiční akci počítáme 
v rozpočtu na rok 2012 s částkou sedm 
milionů korun. Naším záměrem je vy-
budovat Na Rejdišti prostor, který bu-
de navazovat na odpočinkovou zónu 
v okolí parku Pod hradbami. Byl bych 
velmi rád, kdyby se zde v budoucnu 
pořádalo více kulturních akcí, nejen 
tradiční posvícení. S regenerací ulice 
Na Rejdišti úzce souvisí rekonstrukce 
chodníku vedoucího k pravěké Mohy-
le v ulici Na Příkopě. Tady už jsme dál. 
Rada schválila výběrové řízení na do-
davatele této zakázky. Nejvýhodnější 
byla nabídka společnosti H-INTES s ce-
nou 170 345 Kč. Mohyla by měla být ve-
řejnosti zpřístupněna během první po-
loviny tohoto roku,“ doplnil Petera.

Rekonstrukce ulice Na Rejdišti po-
čítá s novým historickým dláždě-
ním a mlatovými cestami, výsad-
bou stromů v mřížích a také s vy-
budováním nové lávky přes Malé 
Valy. „Z pohledu historika je studie cit-
livě zpracovaná. V místech, kde pro-
jektant navrhuje lávku, dříve skutečně 
byla tzv. Zimmlerova lávka. Vzhledem 
k rozpočtu a vlastnickým vztahům je 
však bohužel nápad s postavením láv-
ky v současné době nerealizovatelný. 

Ideální by bylo vybudovat nový chod-
ník v ulici Velké Valy a lávku vést přes 
Malá i Velká Vala současně. Ale to je 
skutečně hudba budoucnosti. Počítá-
me však s tím, že bychom místo lávky 
vybudovali alespoň vyhlídkovou ploši-
nu,“ konstatoval místostarosta Pa-
vel Fojtík.
V pátek 24. února vypsalo město po-
ptávku nabídky na plnění zakázky Pro-
jektová dokumentace Nymburk – Re-
konstrukce ulice Na Rejdišti. (od dop.)

Regenerace ulice Na Rejdišti

Praha | V kině Lucerna se 22. úno-
ra uskutečnila slavnostní premié-
ra fi lmu Školní výlet od scénáristy 
a herce Tomáše Magnuska. Bývalí 
spolužáci, dnes již důchodci, zjišťu-
jí, že v jiné době prožívali své mlá-
dí a v úplně jiné době se odvíjí pod-
zim jejich života. 

Vzpomínka na Bořivoje Navrátila
Film Školní výlet není určen jen pro 
starší generaci, naopak, je ukázkou, 
že to mladým i starším může společně 
fungovat. Herecké legendy, které si ve 
fi lmu zahrály, se už nepodaří dát nikdy 
dohromady. Jedním z nich je totiž i ne-
dávno zesnulý Bořivoj Navrátil, který 
ve fi lmu zahrál ředitele sanatoria. 

Láska je tu napořád
Vedle Bořivoje Navrátila si ve fi lmu 
Školní výlet, který se drží hesla „ne-
přestávej věřit vlastním snům, láska je 

tu napořád“, zahrály takové osobnos-
ti jako je Jiřina Jirásková, Uršula Kluko-
vá, Kamila Moučková, Libuše Švormo-
vá, Stanislav Zindulka, Ladislav Trojan, 
Michaela Nosková, David Novotný, Mi-
riam Kantorková, Jan Bendig či Agáta 
Hanychová. 
Na slavnostní premiéru se dostavila 
i Libuše Švormová, která  byla dílem 
nadšena. „Je to srdeční záležitost a pří-

běh o starších lidech, na které se v posled-
ní době zapomíná. Jednou tyto fi lmy bu-
dou mít velkou cenu,“ řekla známá he-
rečka. Věčně dobře naladěná Uršula 
Kluková se ve fi lmu dokonce odhalila 
a svůj čin komentovala slovy: „Já jsem 
do toho nechtěla jít, ale přemluvili mě, tak 
jsem se ve svých sedmdesáti letech svlék-
la. S tím je už ale konec, rozhodně nic dal-
šího neplánuji.“  (od dop., foto: archiv)

Předchozí výběrové řízení, které 
město pro jistotu samo oznámilo 
na ÚOHS, bylo na doporučení Po-
licie ČR zrušeno. Firma, která pro-
váděla losování, se totiž dle Poli-
cie ČR v jiných městech dopustila 
podvodu a hrozilo, že regulérní by 
nemusely být ani výsledky v Klad-
ně. Nový tendr na fi rmu, která pro-
vede již dlouho očekávanou rekon-
strukci městského divadla, bude 
formou otevřeného výběrové říze-
ní. Procentuální váha základních 
položek, které jsou předmětem 
soutěže, tedy cena díla, termín do-
končení a záruka je v zadávací do-
kumentaci v poměru 75/15/10. Dří-
ve tvořila cena celých 85%. „Čeká-
me, že se Úřad regionální rady k no-
vým podmínkám vyjádří během 
týdne maximálně dvou. Samotné vý-
běrové řízení bychom pak mohli vy-

hlásit v březnu,“ řekl kladenský pri-
mátor Dan Jiránek. Práce na di-
vadle by mohly začít v květnu až 
červnu.
Již schválená dotace na rekon-
strukci divadla představuje až 167 
milionů korun. Rekonstrukce v re-
žii arch. Davida Vávry bude zahr-
novat celkovou modernizaci bu-
dovy, rozšíření o kavárnu s mul-
tifunkčním sálem a alternativní 
scénu. Divadlo bude vybaveno mo-
derními technologiemi, především 
vzduchotechnikou, systémem pro 
inteligentní řízení budovy, bezpeč-
nostním systémem, novými rozvo-
dy inženýrských sítí a hlavně mo-
derní divadelní technikou. Zásadní 
proměnou projde jeviště i hlediš-
tě. Divadlo bude splňovat dnešní 
standardy v nárocích na komfort 
jak pro diváky, tak herce. (od dop.)

Důvodem je sjednocení identity měs-
ta a městského úřadu při jejich pre-
zentaci tzn. vytvoření jednotné gra-
fi cké tváře města, která bude srozu-
mitelná a jednoznačná. Uplatnění 
vizuálního stylu by mělo být přede-
vším v oblasti cestovního ruchu, pí-
semného styku nebo při kulturních 
a sportovních akcích, které se ve měs-
tě konají. Základem vizuálního stylu 
by mělo být logo doplněné přísluš-
ným logotypem (písemným označe-
ním). Nový symbol by měl identifi -
kovat a charakterizovat město. Musí 
jít tedy o symbol atraktivní, nadčaso-
vý, reprezentativní, pozitivně vníma-
ný a také především snadno zapa-
matovatelný. V žádném případě se 
však nejedná o nahrazení stávající-

ho městského znaku, který je histo-
ricky zakotven. Tento znak by měl 
být používán především při formál-
ních a významných příležitostech. 
Soutěž je jednokolová, neanonym-
ní a je otevřena pro laickou i odbor-
nou veřejnost, fyzickou i právnickou 
osobu. Každý účastník může podat 
nejvýše dva návrhy a musí ke svým 
návrhům připojit krátkou informaci 
o tom, z jaké symboliky při vytváře-
ní svých návrhů vycházel a jaká je je-
ho symbolika ve vztahu k městu. Ná-
vrhy je možné podávat do 30. března 
do 12:00 hodin na podatelnu Měst-
ského úřadu Benešov, Masarykovo 
nám. 100, 256 01 Benešov. Došlé ná-
vrhy bude posuzovat Rada města na 
svém zasedání.  (od dop.)

Letecký snímek z dvacátých až třicátých let 20. století.

Film Školní výlet měl premiéru
Benešov | Město vypsalo soutěž o vytvoření jednotného vizuálního stylu repre-
zentujícího město Benešov a současně i městský úřad.

Benešov vyhlásil soutěž o vizuální styl

Kladno | Rada města schválila nové zadávací podmínky pro výběrové řízení 
na rekonstrukci Městského divadla Kladno. Po jejich schválení Úřadem regio-
nální rady Regionálního operačního programu Střední Čechy již nic nebrání 
vyhlášení nového výběrového řízení. To by mohlo být vyhlášeno v březnu.

Rekonstrukce městského 
divadla o něco blíž



R
adost z jízdy

B
M

W
 řady 1

w
w

w
.autogral.cz

A
uto G

rál s.r.o., Přístavní ul. 837/85, 400 07 Ústí nad Labem
, tel. 475 201 527, w

w
w.autogral.cz

04
in

ze
rc

e

sl
av

ní
 r

od
ác

i
Středočeský Metropol na www.tydeniky.cz | bezplatná distribuce do domácností a stojanů

Komediantství měla v krvi, její mat-
ka hrála v ochotnickém divadle. Ma-
lá Luběnka, jak se původně jmeno-
vala, si vyzkoušela, jaké to je stát na 
pódiu už jako malá holka. Vystudo-
vala gymnázium, absolvovala při-
jímací zkoušky na konzervatoř, ale 
nenastoupila na ni a v sedmnácti le-
tech odešla do smíchovské Arény. 
Začínala jako operetní subreta v Bra-
tislavě, ale zpívala i v Praze, v Brně, 
v Paříži a ve Vídni. Ljuba Hermano-
vá, to bylo ve třicátých letech minu-
lého století známé jméno. 
V roce 1934 se stala hlavní ženskou 
pěveckou hvězdou Osvobozeného 
divadla, kde si jako jediná žena za-
hrála a zazpívala v předscéně s Ji-
řím Voskovcem a Janem Werichem. 
Už ale dva roky před tím ve fi lmu 
Peníze nebo život zpívala s Hanou 
Vítovou dodnes známý evegreen Ži-
vot je jen náhoda. 

„Ljuba Hermanová, jak se tak na ni 
dívám a ji pozoruju, má takové kvali-
ty jako víno; ona je z velice dobré úro-
dy, z velice dobré sklizně. A věkem v té 
lahvici – která je stále půvabná a kte-
rá má stále docela pěkný tvar – ono to 
víno nabylo na kvalitě. Já mám tako-
vý dojem, že Ljuba Hermanová s při-
bývajícími léty nabyla ke svému ta-
lentu i potřebné zkušenosti a že se 
z ní stalo něco, čemu se říká po celém 
světě – a znamená to velkou chválu – 
čemu se říká profík. Profesionál,“ řekl 
o ní Jan Werich. Hermanová po le-
tech přiznala, že neměla štěstí na 
fi lmové role. „V žádném veledíle jsem 
nehrála. Náměty byly vesměs chatr-
né, příběhy lehce sentimentální ve 
stylu, kterak chudé děvče ke štěstí při-
šlo,“ řekla v jednom z rozhovorů.
Byla nestálá, v angažmá dlouho ne-
vydržela, uvádějí internetové zdro-
je a charakterizují ji jako jedineč-

Luběnka z Neratovic, dáma až do poslední chvíle
Neratovice | První dáma českého šansonu pochází z Neratovic. Ljuba 
Hermanová, šansoniérka, muzikálová a operetní zpěvačka a herečka.

nou a ideální představitelku ko-
ketních, temperamentních dívek. 
Její parketou se stala opereta, úspě-
chy sklízela především ve francouz-
ských hudebních komediích a mu-
zikálech jako byly například Moje 
sestra a já, Mam'zelle Nitouche, Di-
votvorný hrnec nebo Další prosím.

Ljuba Hermanová
•česká zpěvačka a herečka 
•narodila se 23. 4. 1913 v Neratovicích, zemřela 21. 5. 1996 v Praze
• Po absolvování reálného gymnázia v Praze nastoupila uměleckou dráhu

ve zpěvoherních divadlech: smíchovská Aréna (1931), opereta Slovenského
národního divadla v Bratislavě (1931 - 1932) a poté v letech 1932 - 1935
a 1939 - 1940 různé pražské operetní scény. 

• Působila v Osvobozeném divadle Voskovce a Wericha (1934 - 1935)
a v Novém divadle herce a režiséra Oldřicha Nového (1935 - 1939).

• Za okupace nesměla z rasových důvodů hrát. V letech 1945 1947 byla opět v Novém divadle, v sezoně 1947 - 1948 
hrála s Janem Werichem, poté se stala členkou zpěvoherního souboru v Karlíně (1948 - 1958).  

• V roce 1958 byla spoluzakladatelkou Divadla Na zábradlí, kde působila do roku 1964. 
• Po sezoně ve Večerním Brně a pak Hudebním divadle v Karlíně (1965 - 1966) zůstala bez trvalého angažmá. Vystupo-

vala v televizi, nahrávala gramofonové desky a hostovala na různých scénách i mimo Prahu. 
Zdroj: Kdo byl kdo v našich dějinách ve 20. století

Šest let nesměla jako poloviční Ži-
dovka hrát. Zpívající herečka se 
vrátila na výsluní v poválečných 
letech. Jak připomíná Robert Ro-
hál, v roce 1947 působila v karlín-
ském divadle, později, v roce 1958 
začala spolupracovat s Rudou Cor-
tésem.
„Měli jsme pořad písniček, s nímž 
jsme procestovali republiku křížem 
krážem. Byla to volná noha se vším 
všudy, ale taky zkušenost k nezapla-
cení,“ vzpomínala Hermanová poz-
ději, kdy už věděla, na co publi-
kum slyší, co má rádo a v čem je 
dobrá i ona. 
Tleskalo jí i zahraniční publikum. 
V kabaretním divadle Reunitz The-
ater ve Stuttgartu. Nabídku z pa-
řížské Olympie ale odmítla. Začát-
kem devadesátých let vystupova-
la se šansoniérem Igorem Šebem. 
V Encyklopedii jazzu a moder-
ní populární hudby ji označují za 
první českou šansoniérku nové 
stylové etapy. 

Kamarádila se s Adinou Mandlo-
vou, která ve své životopisné knize 
Dneska už se tomu směju, píše: 
„Ljuba u mne často spala a pořá-
daly jsme večírky, střídaly milence 
jednoho za druhým, pily a flámova-
ly. Jednou, když jsme byly samy me-
zi námi děvčaty, někdo přinesl balí-
ček s kokainem a všecky jsme to vy-
zkoušely. Věděla jsem, že Lída a Lju-
ba si to zprubly už před tím a že to 
na ně mělo ten správný účinek, ne-
boť je to povznášelo - i když jenom 
na chvilku a inspirovalo je to k lep-
šímu výkonu.“
Na kamarádství s Adinou vzpomí-
nala i Ljuba, jak vyprávěl muzi-
kant Vladimír Truc. „Nějakou dobu 
s ní dokonce bydlela. Byla to taková 
nerozlučná partička. Holky dokáza-
ly pěkně řádit. Jednou uprostřed no-
ci Ljuba vyběhla do hotelu Šroubek 
koupit něco pro dobrou náladu, aby 
se s holkama mohla lépe odvázat. 
Měla na sobě jen kožich a jinak nic. 
Tenkrát mi Ljuba dokonce řekla. Ne-
mysli, že láska mezi ženami je něco 
špatného. Je to hezká věc.“
Ljubu Hermanovou považují za 
zakladatelku moderního českého 
šansonu. Letos v dubnu by se do-
žila devětadevadesáti let. V květ-
nu uplyne šestnáct let od její smr-
ti. Do konce života byla čilá a vi-
tální. 
„Byl to smutný konec,“ vzpomínal 
rodinný přítel Zdeněk Kopřiva. 
„Někteří lidé tvrdili, že je pomatená, 
a odložili ji na psychiatrii. Nemyslím 
si to. Když jsme si skoro denně po-
vídali, byla při smyslech. Plánovala 
ještě, že až se vrátí domů, založí na-
daci pro nevidomé děti. Do poslední-
ho okamžiku to byla dáma.“  (met) 

JEDNIČKA S OSOBNOSTÍ. TOU VAŠÍ.
BMW řady 1 Vám nabízí ještě více možností, jak si vůz přizpůsobit přesně podle svých představ. Nezáleží na tom, jestli si vyberete Sport Line nebo Urban Line. 
Díky nejnovější generaci čtyřválcových motorů s technologií BMW TwinPower Turbo, ECO PRO módu a jedinečné agilitě je nové BMW řady 1 vždy ta správná 
volba. Buďte první, kdo zažije radost z nové jedničkové řady BMW. Více informací Vám podají naši prodejci.

LIMITOVANÁ EDICE OD 479 000 KČ BEZ DPH.
JARNÍ NABÍDKA NOVÝCH A TESTOVACÍCH VOZŮ ZA AKČNÍ CENY.

BMW řady 1

www.autogral.cz Radost z jízdy

Kombinovaná spotřeba a emise CO2 nového BMW řady 1: 4,3–5,9 l/100 km, 114–137 g/km.

5,5 l/100 km 100 kW (136 k)116i

Auto Grál s.r.o., Přístavní 837/85, 400 07 Ústí nad Labem, tel. 475 201 527, www.autogral.cz
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Další informace z kraje na: www.kr-stredocesky.cz

Provoz kulturního centra zahájí výsta-
va prací významného fotografa 20. sto-
letí Františka Drtikola. Výstava s ná-
zvem Nahá geometrie, která představí 
asi 60 exponátů, včetně většiny vzác-
ných snímků převážně z evropských 
a amerických soukromých sbírek, se 
věnuje zejména Drtikolovým aktům, 
z nichž některé ještě nebyly v České re-
publice vystavované. Výstavu pořádá  
za podpory Středočeského kraje a stře-
dočeského hejtmana Davida Ratha Ga-
lerie Gate, STIS, Galerie Středočeského 
kraje a Galerie Kicken Berlin.
Součástí centra bude nové informač-
ní středisko, prodejna typických stře-
dočeských výrobků, kavárna a v prv-
ním patře pak galerie. Později pro 
vás otevřeme také románské sklepy, 
kde budou představené zajímavosti 
ze Středočeského kraje.

Masopust v Mayrau
Na důkaz toho, že lidová tradice žije, se v areálu Hornického skanzenu Mayrau ve Vinařících konal masopustní průvod, 
kterého se zúčastnil náměstek středočeského hejtmana Marcel Hrabě. Ten také zahájil volbu královny masopustu. Ko-
lem skanzenu se tak promenádovaly maškary za hudebního doprovodu skupiny Růžový panteři z 1. Základní umělecké 
školy. Při této příležitosti se zahájila tématická výstava Markéty Luskáčové „O koních, smrti a jiných lidech“. K občerst-
vení byly k dispozici typické zabijačkové pochutiny v podobě guláše, jitrnic či jelit. 

Přitom Rada Středočeského kraje 
rozhodla, že ve výběrových řízeních 
vypsaných po 1. lednu 2012 tato 
forma zužování nebude používána, 
a to přesto, že jde stále o možnost, 
která je v souladu se zákonem. 
Kraj při kontrolách v průběhu vý-
běrových řízení nezjistil žádné po-
chybení či náznak neserióznosti 
tohoto způsobu zužování, přesto 
vyhověl sílícím kritickým hlasům, 
že tento způsob není nejvhodnější. 
Přes tato fakta představitelé TOP 
09 a STAN zkritizovali kraj a při-
tom zamlčují, že sami jejich vý-
znamní členové výběr formou lo-
sování používají. Její člen, staros-
ta města Kralupy nad Vltavou a za-

stupitel Středočeského kraje, Petr 
Holeček nechává tzv. „losovačkou“ 
vybírat firmu na stavební zakázku 
města ve výši 143 milionů korun. 
Jde přitom o velice problematickou 
zakázku, neboť jde o stavbu nové-
ho městského úřadu. Tato investi-
ce budí velké rozpaky občanů Kra-
lup, protože zadluží město a neře-
ší nejpalčivější problémy Kralup 
nad Vltavou. Místo stavby školek, 
škol či oprav chodníků a komuni-
kací tak vzniknou nové kancelá-
ře pro úředníky a starostu. TOP 
09 a STAN by si tedy měly zamést 
před vlastním prahem než začnou 
kritizovat druhé. Takto se pouze 
obě strany zesměšnily! 

Knihovna v obci Nelahozeves znovu otevřena 
Nelahozeves má konečně opravenou knihovnu, která byla rok a půl nefunkční. Slavnostního znovuotevření se účastnil i radní 
Středočeského kraje Milan Němec. Ve fondu knihovny je přes pět tisíc titulů a je možnost zde využít i internet. Díky dotaci ze 
Středočeského kraje z Fondu kultury a obnovy památek, která činila 50 tisíc korun, bylo nakoupeno nové vybavení. 

Navýšení plateb, o kterých ministr 
lživě tvrdí, že nemocnice dostanou 
okamžitě, mohou však tato zařízení 
dostat nejdříve v druhé polovině ro-
ku 2013! Pokud ministr přesto tvrdí, 
že dojde k tomuto navýšení v průbě-
hu roku 2012, pak by se toto projevi-
lo skutečně až  při závěrečném účto-
vání na konci roku 2013 a nemocni-
ce (potažmo kraj) by zvýšení platů 
lékařů a věrohodnost ministerských 

slibů musely dotovat ze svého po 
celý letošní rok. Ministr nedávno ta-
ké přišel se „zajímavým a revoluč-
ním“ návrhem, aby by si nemocnice 
na zvýšení platů lékařům vzaly ban-
kovní úvěr. „Tento návrh může být jis-
tě zajímavý pro bankovní domy, ne 
však pro naše nemocnice, které se tím 
mohou dostat do dluhové spirály,“ ří-
ká MUDr. Kateřina Pancová, ředitel-
ka Oblastní nemocnice Kladno. 

Úpravy turistického centra v Husově ulici fi nišují
Za několik týdnů se slavnostně 
otevřou prostory Středočeské tu-
ristické informační služby (STIS) 
v pražské Husově ulici. Na po-
slední úpravy se přijel nedávno 
podívat středočeský hejtman Da-
vid Rath, který byl s přípravami 
spokojený. 

Středočeský hejtman David Rath v turistickém centru před otevřením. 

TOP 09 a STAN kritizují „losovačky“
a přitom je samy používají

V nedávném tiskovém prohlášení představitelé TOP 09 a STAN kritizova-
li Středočeský kraj za to, že v některých výběrových řízeních používá zá-
konnou možnost zužování formou losování. 

Ministr podvedl lékaře
Ministr zdravotnictví slíbil lékařům od ledna 2012 vyšší platy, které se 
jim měly na výplatních páskách zvýšit o 6,5 %.  Krajské nemocnice však 
na toto zvýšení nemají fi nanční prostředky a nemohou ho v žádném pří-
padě hradit ze svých rozpočtů. 

Tyto služby poskytuje kladenská ne-
mocnice podstatně výrazně levněji 
než pražské nemocnice. 

 
Poskytované služby: 

• odstranění nepříjemných brada-
viček z oblasti krku, podpaží a třísel 
elektrokauterem
• odstranění známek stárnutí a roz-

šířených žilek v obličejové lokalitě 
prostřednictvím NdYAG laseru
• aplikace botulotoxinu k ošetření mi-
mických vrásek v oblasti čela a kolem očí
• aplikace výplňových materiálů do oblas-
ti stacionárních vrásek v oblasti obličeje 
• aplikace botulotoxinu do podpaží 
k omezení pocení v této lokalitě 
• aplikace chemického peelingu 50% 
event. 70% glykolové kyseliny za úče-
lem zlepšení poaknózní pleti v oblas-
ti obličeje, dekoltu a zad
• omlazení obličeje nebo hřbetu ru-
kou, zmírnění projevů „stařeckých 
skvrn či melasma“

Laser zajistí krásnou pleť 
Kožní oddělení v kladenské ne-
mocnici nedávno díky fi nanční-
mu daru Středočeského kraje za-
koupilo laser, který výrazně po-
máhá v kosmetických zákrocích. 
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Metropol s vámi hovoří, mluvte i vy s ním bylo správné znění tajenky v minulém čísle. Vstupenky na soubor ALEXANDROVCI v Praze a CD Vadima Ananeva obdrží 
Josef Caithaml z Berouna. Úspěšný vylosovaný luštitel dnešní křížovky obdrží fi lm na DVD. Těšíme se na vaše odpovědi na adresách: Metropol Centrum, Beethovenova 215/24, 
400 01 Ústí nad Labem, nebo krizovka@tydeniky.cz (napište telefonní spojení, abychom vás mohli kontaktovat) nejpozději 16. března 2012. 
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Tání
Ženský 
zpěvní
hlas

Výhra 
na dvě
čísla

Peřej
Tisíc 

kilogramů
Škubat

Firma pro 
výzkum 

veřejného 
mínění

Literární
listy

(zkratka)  
Biceps

Skupenství 
vody

Podvody
Součást 

éterických 
olejů

Přínos 
nevěsty

do
manželství

Žabí
slabika

Osázet 
trávou

a stromy

Čára 
symetrie

Astro-
logický 
pojem

Jez

Cizí prací 
prášek

Otázka
prvního 
pádu

Jednotka
síly

zvuku
Auto

Biblická 
postava

Indická
řeka

Značka
teplé deky

Cizí
varianta 
jména
Marie

Avšak

Dobrota

Název 
hlásky N

Nástroj 
kopáče

Španělské 
město

Olga 
(domácky)

Povrchový 
důl

L

Obec
u Svitav

Soubor
slov

Postel

Bůžek
lásky

Otáčivý 
impuls

Z toho 
důvodu

Římských 
51

Být pří-
jemný oku

NAPOVÍME: 
Akai, anol,
Banás, Ati, 

Tanja, spin.

Město
v Čadu

Náš východ-
ní soused

Bál

Republika

Kus
ledovce

Poučka
Sjezd 

sokolských 
jednot

Ostravská 
zpěvačka

Možná 
(knižně)

Pilot
kačera 

Skrblíka
Manželka

V nejbliž-
ším dosahu

Takové 
množství

NAPOVÍME: 
AISA, ambo,
Kodym, ron,
EK, astral.

Obraz
nahé
ženy

Soustava 
střešních 

trámů

Velká myš

Frontman 
skupiny 

Wanastovi 
vjecy

Slůvko 
překvapení

Filmová 
hvězda

Vychýlení 
(knižně)

Tělní 
výměšek

při
námaze

Plošná
míra

Stáří

Roční 
období

Ono

Třída

Barva
na vejce

Slovenské 
přirovnání

Koně 
(básnicky)

Končina

Jméno 
skladatele 
Krejčího

Která věc

Déšť
tekoucí
po zemi

Bylina
kozlík 

lékařský

Lité
betony

Iniciály 
Klepáčové

Rumunské 
město

Německy 
„ve“

Cukerné 
roztoky

Britské 
univerzitní 

město

Cizí
značka 

elektroniky

Nástrahy 
pytláka

Nepode-
psaný
dopis

2

1

3

4

VV jb

Tisková reklama funguje. Zaručeně.

Kontakt
pro podnikatele

a fi rmy:
tel. 472 700 122

inzerce@tydeniky.cz

Poskytuje E.M.A. Europe s.r.o., 1min / 70Kč vč DPH, 
www.platmobilem.cz

POTKALA VÁS NEVĚRA?  
 Spolu najdeme řešení. 

Astroložka Sandra diskrétně  
na tel.: 906 706 506

NIC SE VÁM NEDAŘÍ?  
Společně změníme váš život 
k lepšímu! Kartářka Nikola! 

Tel.: 906 706 506

TTeTeTeTeTeTeTeTeellllll.l.l.l..:::::::: : 999999999900000000006666666666 77777777700000000006666666666 555555555500000000006666666666

na období 9. 3. – 22. 3. sestavila 
zkušená astroložka Eva

nyní i na internetu 
www.astrolinka.cz

V nadcházejících dnech se 
budete cítit moc dobře. Člověk, 
kterého milujete, vám dá jasně 
najevo, že se o něj můžete směle 
opřít i v horších časech.

Beran 21. 3.–19. 4.

více na tel.: 906 706 506

Zpráva, kterou obdržíte, vás 
romanticky naladí. Pozvete svůj 
protějšek na krátký výlet, abyste 
se s ním poradili o důležité věci. 
Váš život se změní.

Býk 20. 4.–20. 5.

více na tel.: 906 706 506

Budete mít tendenci vrhat se 
bez rozmyslu do nových vztahů, 
ale žádné štěstí vám to nepřinese. 
Dobře uděláte, když si stanovíte 
priority úplně jinak.

Blíženci 21. 5.–21. 6.

více na tel.: 906 706 506

Zaskočí vás zdravotní kom-
plikace. Nepůjde sice o nic zá-
važného, ale přece jen budete 
v příštích týdnech potřebovat více 
odpočinku a klid na lůžku.

Rak 22. 6.–22. 7.

více na tel.: 906 706 506

Nevyhýbejte se jednáním 
na úřadech, je pro ně totiž zrovna 
dobrá doba. Bylo by také chybou 
vyhnout se účasti na školení, šéf 
by to jen tak nestrávil.

Lev 23. 7.–22. 8.

více na tel.: 906 706 506

Budete mít hřejivý pocit 
z  dobře vykonané práce. Potěší 
vás taky finanční odměna, kterou 
věnujete na cestování. Protějšek 
nejlépe vybere cíl výletu.

Panna 23. 8.–22. 9.

více na tel.: 906 706 506

Dobře uděláte, když se v za-
městnání nebudete drát příliš do-
předu. Pokusíte-li se být více ne-
nápadní, vyhnete se novým, dost 
nepříjemným povinnostem.

Váhy 23. 9.–23. 10.

více na tel.: 906 706 506

Dokážete se vcítit do pocitů 
druhých, takže hned uhodnete, 
co trápí někoho z vašich nejbliž-
ších. Pomůžete mu orientovat se 
v partnerských problémech.

Štír 24. 10.–22. 11.

více na tel.: 906 706 506

Využijete času vhodného 
k důležitým jednáním a sjednáte 
si schůzku s člověkem, který by 
vám mohl pomoci vyřešit problé-
my s bydlením nebo s prací.

Střelec 23. 11.–21. 12.

více na tel.: 906 706 506

Při pohledu na dobrého zná-
mého, který trpí osamělostí, po-
chopíte význam rodinného života. 
Dáte tedy svým blízkým najevo, 
jak moc vám na nich záleží.

Kozoroh 22. 12.–19. 1.

více na tel.: 906 706 506

Místo abyste se soustředili 
na své povinnosti, budete často 
myslet na zajímavou osobu, která 
vám pořádně popletla hlavu. Měli 
byste se jí hned ozvat.

Vodnář 20. 1.–18. 2.

více na tel.: 906 706 506

Návštěva u známých, kteří se 
pohádají, vám otevře oči. Uvědo-
míte si aspoň, jak harmonický je 
váš partnerský vztah, a budete si 
ho daleko víc vážit.

Ryby 19. 2.–20. 3.

více na tel.: 906 706 506

Poskytovatel: E.M.A. Europe s.r.o., 1 min./70 Kč vč. DPH, P. O. Box 14, 110 15 Praha 015, www.ema.bz

Vyberte si svou osobní ASTROLOŽKU 
nebo KARTÁŘKU!
Volejte hned na tel.: 906 706 506

Astroporadna

Anastázie výklad karet, kyvadlo
specializace rodina, vztahy
OPUSTIL VÁS? 
Co dál? Mé karty vám ukáží  
správnou cestu! Volejte na  

Tel.: 906 706 506

Adriana výklad karet, numerologie
specializace partnerské vztahy
ZKRAT VE VZTAHU!  
Zalíbil se vám někdo jiný? Co dělat? 
Poradím vám na

Tel.: 906 706 506

Vanda astrologie, výklad karet
specializace osobní krize
CÍTÍTE SE OSAMĚLÍ?  
Budu vám oporou a poradcem 
v těžkých chvílích!

Tel.: 906 706 506

Radana numerologie, astrologie
specializace zaměstnání, finance
CHCETE ZMĚNIT ZAMĚSTNÁNÍ? 
Řiďte se podle hvězd!  
Zavolejte mi na 

Tel.: 906 706 506
Rachel astrologie, kyvadlo
specializace láska, partnerství
JSTE POŘÁD SÓLO? 
Spolu toho pravého partnera  
brzy najdeme, zavolejte mi! 

Tel.: 906 706 506

NEJVĚTŠÍ KULTURNÍ UDÁLOST ROKU

WWW.ALEXANDROVCI.CZ

Hosté: BÁRA BASIKOVÁ a MARTIN CHODÚR

„Mr. Kalinka“
VADIM ANANEV

PRAHA
TIPSPORT ARENA (SPARTA)12.5.

Hra s názvem „Pohleď a budeš udiven“ 
známého amerického dramatika Joh-
na Patricka je zábavně navrstvenou 
cestou do reality a nereality současně. 
„Petr Hruška je režisérem s velkou inven-
cí. Jím nastudované komedie jsou vždyc-
ky vlajkovou lodí našeho divadla“, tvrdí 
divadelní ředitel Alexej Pyško. O bizar-
ní situace není v tomto představení 

rozhodně nouze, ostatně, příběh du-
cha starého profesora, jenž se vrátí do 
svého bytu plného dalších duchů, do-
konce i bývalého lékaře a jeho snou-
benky, k tomu přímo vybízí. V kome-
dii hraje dále Petr Křiváček, Martina 
Hudečková, David Suchařípa, Miluška 
Bittnerová a Máša Málková.
 Text a foto: Šárka Jansová

Komedie plná duchů a Langmajerů
Sourozenci a herci Jiří a Lukáš Langmajerovi hrají v nové duchařské ko-
medii pražského Divadla Palace, která měla premiéru 25. února.  Občanské sdružení Litera vyhlá-

silo nový, letos již 11. ročník sou-
těže o nejlepší českou knihu za 
předchozí rok – Magnesia Litera. 
Do letošního ročníku se přihlásil 
rekordní počet autorů – 325. Ale 
ani toto číslo nemusí být koneč-
né, porotci mohli přidat další, zá-
věrečná nominace byla zveřejně-
na 23. února na webových strán-
kách Litery.  
Kromě hlavní soutěže je i letos vy-
hlášena čtenářská soutěž Albatros 
Média Cena čtenářů, v níž mohou 
až do 23. března hlasovat čtená-
ři pro nejlepší původní českou be-

letristickou knihu roku 2011. Hla-
sování ve čtenářské soutěži pro-
střednictvím webového formuláře 
www.magnesia-litera.cz je sloso-
vatelné, pro výherce je připrave-
no 1000 cen od nakladatelství 
Albatros. 
Slavnostní předávání cen se usku-
teční 4. dubna ve Stavovském di-
vadle v Praze. Večerem bude pro-
vázet Anna Geislerová, pořad  
přenáší ČT 2. Česká televize bude 
také od 12. března vysílat dvou-
minutové portréty nominovaných 
autorů, vždy v 19.58 hodin na 
programu ČT1. (red.)

Výroční ceny Magnesia Litera 
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KRÁTCE
z metropole Azylový dům pomáhá ženám v tísni

Dům poskytuje ubytování ženám, 
které se na delší čas ocitly v nepříz-
nivé sociální či životní situaci spoje-
né se ztrátou bydlení. „Projekt zapa-
dá do připravované koncepce bezdomo-
vectví, kdy se Praha bude snažit tako-
váto zařízení o malé kapacitě budovat 
v různých městských částech, nikoli je 

soustřeďovat na jedno místo. Poděková-
ní patří všem, kteří projekt uskutečni-
li a Praze 12 za součinnost,“ uvedl ná-
městek Kabický (na snímku vlevo).      
Azylový dům pomáhá uživatelkám 
maximálně se zapojit do běžného 
života společnosti. K dispozici mají 
i edukační místnost, kde si mohou 
prostřednictvím internetu hledat 
práci. Ubytování je na dobu určitou, 
maximálně na tři měsíce. 
Podle ředitele Centra sociálních slu-
žeb Praha Tomáše Jána je azylový 
dům určen ženám starším 18 let. 
Podmínkou k přijetí je občanství 
v EU, přednostně pak v ČR, kde mu-
sí být hlášeny k trvalému pobytu. 
Musí být také schopny při uzavírání 
Smlouvy o poskytnutí sociální služby 

složit vratnou zálohu ve výši 200 ko-
run a současně předem uhradit prv-
ních pět dní pobytu, tedy 300 korun. 
Dům je vybaven společnými sprcha-

mi, pračkou, kulturní místností a ku-
chyňkou. Podle předběžných propoč-
tů vyjde letošní provoz azylového do-
mu na 3,6 milionu korun.

V poslední únorový den byly v rám-
ci projektu Praha elektromobilní 
předány do užívání příspěvkovým 
organizacím zřízeným hlavním 
městem čtyři nové elektromobily. 

„Jedná se o tři užitkové silniční elek-
tromobily EVC R3 elektrik postavené 
na platformě vozidla Škoda Roomster 
a parkový elektromobil ALKE ATX 200, 
které jsou zapůjčeny bezúplatně na do-
bu neurčitou,“ uvedl radní hl. m. Pra-
hy Radek Lohynský s tím, že uživate-
lé nových elektromobilů byli vybráni 
podle předchozího zájmu o spoluprá-
ci na poli elektromobility. 
Silniční elektromobily převzaly Střed-
ní škola COPTH Poděbradská, Praha 9, 

Dům dětí a mládeže hl. m. Prahy v Pra-
ze 8 a Domov pro seniory Praha 4 - 
Háje. Užitkový parkový elektromobil 
ALKE ATX 200 budou mít k dispozici 
Lesy hl. m. Prahy. 
„Jen vloni při úvodní pilotní části projek-
tu bylo během třiceti tisíc testovacích ki-
lometrů ušetřeno na pohonných hmotách 
125 tisíc korun a nebylo vyprodukováno 
5 tun kysličníku uhličitého. I tato zatím 
na pohled malá čísla naznačují, o jaké 
hodnoty půjde při dalším rozšíření čisté-
ho automobilismu,“ dodal Lohynský. 
Praha začala jako první středoevropská 
metropole s rozvojem elektromobility. 
Do pilotní fáze se zapojily městské čás-
ti i městské organizace a zatím bylo vy-
budováno 11 dobíjecích stanic.

Čtyři nové elektromobily předány

Uspořádal ji magistrátní odbor pa-
mátkové péče ve spolupráci s od-
borem školství, mládeže a tělový-
chovy. Cílem bylo podpořit zájem 
školáků o historii Prahy se zamě-
řením na Pražskou památkovou re-
zervaci zapsanou na Seznam svě-
tového dědictví UNESCO.
„Je potěšitelné vidět, jak se malé 
i velké děti zapojily do soutěže a ja-
ký mají zájem o své město, proto-
že památky odrážejí historii naše-
ho národa a měli bychom se snažit 
je zachovávat i pro budoucí genera-
ce,“ řekla radní pro školství Hele-
na Chudomelová. Radní pro kultu-
ru Václav Novotný připomněl, že 
leckterý stát se jako celek nemůže 
pyšnit tolika památkami jako naše 
hlavní město. „Praha je proslulá po 
celém světě fascinujícím množstvím 
památek,“ konstatoval a poděko-
val nejen účastníkům soutěže, ale 
také organizátorům a odborné po-

rotě. V té zasedli mimo jiné archi-
tektka Eva Jiřičná, architekt Ladi-
slav Lábus, architekt Petr Malin-
ský či Michael Zachař z Národního 
památkového ústavu. „Neměli jsme 

dlouho tak krásné dopoledne, jako 
když jsme se zabývali vašimi prace-
mi a musíme ocenit vaši schopnost 
se výtvarně vyjadřovat,“ řekla jmé-
nem poroty Eva Jiřičná. 

Náměstek primátora pro zdravotnictví a sociální politiku Ivan Kabický 
ofi ciálně zahájil provoz azylového domu pro ženy Centra sociálních slu-
žeb Praha v Amortově ulici v Modřanech. Jeho kapacita je 25 míst. 

Rada hl. m. Prahy na svém mi-
mořádném jednání 24. února 
rozhodla jako valná hromada 
pražského Dopravního podniku 
o dalších personálních změnách 
v orgánech společnosti.

„Byl jsem si vědom, když jsem jako 
předseda hodnotící komise navrh-
nul zrušení řízení na výběr perso-
nální agentury, která nám měla po-
moci nalézt nového generálního ředi-
tele Dopravního podniku, že musím 

mít připraveno náhradní řešení. A to 
jsem dnes městské Radě coby valné 
hromadě Dopravního podniku před-
ložil. Jsem přesvědčen, že jmenování 
krizového manažera do funkce gene-
rálního ředitele, byť na dobu omeze-
nou, situaci významně napomůže,“ 
sdělil primátor Bohuslav Svoboda. 
„Pan Vladimír Lich je dle mého názo-
ru nezpochybnitelnou autoritou v ob-
lasti podnikového plánování, restruk-
turalizace a krizového managementu 
a má jak vzdělání, tak odborné zku-

šenosti, které jsou pro stabilizaci Do-
pravního podniku zásadní,“ doplnil 
primátor Svoboda.
„Současně valná hromada volbou 
doplnila výbor pro audit Dopravní-
ho podniku panem Miroslavem Zá-
mečníkem, významným ekonomem. 
Jeho osoba je pro mě zárukou, že 
v rámci Dopravního podniku dojde 
k prošetření nejen všech medializo-
vaných kauz, ale především ke kom-
plexnímu prověření systému fungo-
vání veřejných zakázek a s tím sou-

visejících činností,“ informoval pri-
mátor Svoboda. 
Uvedené změny nabývají účinnos-
ti s okamžitou platností. „Jsem pře-
svědčen o tom, že se jak akcionáři, 
tak Dopravnímu podniku tímto kro-
kem otevírá dostatečný časový pro-
stor pro hledání nového generálního 
ředitele. Současně dojde ke stabilizaci 
společnosti, budou provedeny potřeb-
né forenzní audity a dojde k zefektiv-
nění fungování společnosti,“ uzavřel 
primátor Svoboda.

Personální změny v dopravním podniku

Soutěž: Praha plná památek
Slavnostním ceremoniálem a vyhlášením vítězných prací v Mramorovém sále Clam-Gallasova paláce vyvrcholila kre-
ativní soutěž žáků základních a středních škol Praha plná památek. 

Memorandum 
o spolupráci

Radní hl. m. Praha schválili text Me-
moranda o spolupráci s minister-
stvem dopravy. Podepsat by ho měli 
primátor Bohuslav Svoboda a minis-
tr Pevel Dobeš do konce března.
„Jde o důležitý dokument, kterým obě 
strany vyjadřují zájem o efektivní spo-
lupráci při plánování a výstavbě nové 
dopravní infrastruktury. Účinnost me-
moranda bude garantována Grémi-
em a umožněním vytvoření pracovních 
skupin k aktuálním problémům“, uve-
dl primátor Svoboda. 
„Pro Prahu je uzavření memoranda dů-
ležité zejména vzhledem k úspěšnému 
dokončení Pražského okruhu, respekti-
ve zahájení staveb Běchovice – D1, Ru-
zyně – Suchdol a Su chdol – Březiněves“, 
konstatoval náměstek primátora Jo-
sef Nosek. V železniční dopravě je 
pro Prahu a Středočeský kraj, potaž-
mo i celou  Českou republiku, důležitá 
rekonstrukce a modernizace trati pro-
pojující hlavní město a Letiště Praha 
s odbočkou do Kladna. Připravovaný 
dokument  navazuje na v minulosti 
již uzavřená memoranda k železniční 
a silniční dopravě z let 2004 a 2005.

Dotační smlouva
Praha podepíše s ministerstvem 
vnitra dotační smlouvu na projekt 
Integračního centra. To by mělo 
zajistit systematickou spolupráci 
s nestátními neziskovými organi-
zacemi při začleňování cizinců na 
území hlavního města v konkrét-
ních krocích, jakými jsou poraden-
ská a vzdělávací  činnost nebo vý-
uka českého jazyka. Evropský fond 
poskytne centru 8 710 tisíc korun, 
což je 75 % předpokládaných výda-
jů projektu.

První Pražánci 
Na Nový rok přišlo na svět 29 
pražských dětí, z toho 16 děvčat 
a 13 chlapců. První byl Dominik 
D., který se narodil 1. 1. 2012 v 1.34 
hodin. Prvního března převzaly ma-
minky malých Pražánků z rukou pri-
mátora Bohulava Svobody pamětní 
listy a dar ve výši 15 000 korun.

Hledá se šéf
Botanické zahrady
Z funkce ředitele Botanické za-
hrady odstoupil na vlastní žádost 
RNDr. Oldřich Vacek, CSc. Od 1. břez-
na vede příspěvkovou organiza-
ci hl. m. Prahy Mgr. Věra Bidlová. 
Rada zřídila komisi pro výběr no-
vého šéfa, v čele s radní Helenou 
Chudomelovou a zároveň vyhlási-
la výběrové řízení na obsazení funk-
ce. Nový ředitel by měl nastoupit 
k 1. červnu letošního roku.

Komise pro
bytovou politiku
Radní zřídili komisi pro bytovou 
politiku, která začala fungovat 
od 1. března. Jejím předsedou je 
Tomáš Portlík, zástupce staros-
ty Městské části Praha 9, čle-
ny pak zastupitelé Iveta Borská 
a Petr Dolínek a dále Tomáš Trejt-
nar a Daniel Urban ze společnos-
ti Město pro naše děti. Vytvoře-
ní komise koresponduje s připra-
vovaným návrhem transformace 
majetku města.

Vyhrála
Noční Praha

V soutěži Namalujte svou tram-
vaj zvítězila Noční Praha z dílny 
8. A. třídy ZŠ Kladská. Návrh po-

slouží jako šablona pro polep re-
álné tramvaje typu T3, která bu-
de půl roku jezdit na běžné lince 
městské hromadné dopravy. 

Diskusní
setkání

Na Staroměstské radnici se usku-
tečnilo diskusní setkání na té-
ma Model péče o duševně ne-
mocné v Praze. Jeho hostem byl 
prof. Roberto Mezzina, psychiatr 
a koordinátor komunitních slu-
žeb v italském Terstu. Také jeho 
zkušenosti poslouží při přípra-
vě aktualizovaného střednědobé-
ho plánu sociálních služeb, který 
bude letos vypracován.
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Nahá geometrie
27/  3   –  15 /  5 /  2012
Hejtman Středočeského kraje MUDr. David Rath  
Vás zve na Otevření Brány do středních Čech.

Vážení a milí čtenáři
a příznivci Metropolu,
moje dnešní zamyšlení se možná bu-
de zdát příliš emotivní, ale snad mi to 
odpustíte. 
Patřím do věkové kategorie důchodců, 
jsem naštěstí zdravá a mám práci. Řada 
mých vrstevníků a starších spoluobča-
nů takové štěstí ale nemá. Už dnes se na 
jedné straně se zvyšujícími se cenami ži-
votně důležitých produktů i služeb a na 
straně druhé se snižující se životní úrov-
ní jen těžko vyrovnává. A tak není divu, 
že nás jako blesk v minulých dnech za-

sáhl návrh ministra fi nancí zmrazit pro 
další roky důchody, zatímco ceny všeho 
kolem rostou, neboť stát potřebuje v ro-
ce 2013 ušetřit 43 miliardy korun. 
Lze jistě pochopit, že šetřit se musí.  Dneš-
ní důchodci jsou na to zvyklí, protože na 
něco šetří celý život. Na družstevní byt, 
na jeho vybavení, na trabanta, na dovole-
nou, a to jsme se, v drtivé většině přípa-
dů, nedostali dál, než do sousední NDR. 
Přišla revoluce a s ní svitla naděje, že bu-
de líp.  A ono ne. Co je nám platné, že se 
můžeme podívat do světa, když na to ne-
máme, co je nám platné, že máme druž-

stevní byt, když na zvyšující se nájem ne-
máme, co je nám platné, že si můžeme 
nakoupit pochutiny z celého světa, když 
na to nemáme. A když jsme staří a ještě 
k tomu nemocní, máme už vůbec smů-
lu. Léky jsou ve srovnání s výší důchodů 
drahé, pobyt v nemocnici také, dětem ne-
chceme a většinou ani nemůžeme viset 
na krku, protože ani ony to nemají snad-
né. Tak co tedy s námi? 
Slyšela jsem nepěkný vtip s pointou, 
že důchodci budou odteď přecházet 
jen na červenou! Že by tohle bylo ře-
šení?  Osobně hodnotím stát a jeho ve-

dení podle toho, jak se dokáže posta-
rat o ty, kteří se už o sebe poprat ne-
svedou, přitom celý život poctivě plati-
li daně a zdravotní i sociální pojištění. 
Anebo se mýlím? Ve společnosti se už 
radikalizuje kde kdo. Tak co kdybychom 
také, třeba o francouzských holích, vy-
razili do ulic a stávkovali. Jednu výho-
du by to nesporně mělo – nevznikly by 
žádné „národohospodářské“ škody.
Přeji příštím důchodcům, našim dětem 
a vnukům, aby se ve stáří měli líp.
Ladislava Richterová
šéfredaktorka, richterova@tydeniky.cz

Zajímavý projekt organizuje těžební 
společnost skupiny Czech Coal. Účast-
níci budou mít i letos od dubna do října 
možnost seznámit se s technologií těž-
by hnědého uhlí z bezprostřední blíz-
kosti a za plného provozu. Zároveň si 
budou moci prohlédnout současnou 
podobu a způsoby využití řady dokon-
čených rekultivací na Mostecku. 
Letošní rok přináší i novinky. Nabíd-
ka exkurzí byla na všech třech trasách 
rozšířena. Přibyly nové termíny, z nichž 
v některých jsou prohlídky speciálně 
uzpůsobeny tak, aby je mohli absolvo-

vat také zdravotně postižení návštěv-
níci a jejich doprovod. Pro skupiny ze 
základních a středních škol je ve spo-
lupráci s Ekologickým centrem Most 
nově připraven interaktivní seminář 
o uhlí a rekultivaci s návaznou exkurzí 
do těžebních lokalit. Po výborných zku-
šenostech z minulého roku bude i letos 
pokračovat prezentace projektu na so-
ciální síti Facebook, dlouhodobá soutěž 
pro návštěvníky i spolupráce s Cent-
rem rozvoje turismu v Mostě, Hipodro-
mem Most a Podkrušnohorským tech-
nickým muzeem.
Skupina Czech Coal zkušebně zahájila 
projekt Uhelné safari v létě roku 2009. 
Na získané zkušenosti a zájem veřej-
nosti navázala v letech 2010 a 2011. Za 
tuto dobu se do lomů a na rekultivace 
podívalo téměř 6 000 lidí z celé ČR i ze 
zahraničí. 
A protože o tento projekt je nebý-
vale vysoký zájem, je třeba si účast 
předem zajistit prostřednictvím we-
bových stránek www.czechcoal.cz. 
 (od dop., foto: Czech Coal)

Potřetí do třetihor aneb Uhelné safari zahajuje sezónu
Dnes vám nabízíme zcela netradiční tip na výlet. Zveme vás do třetihor na 
Uhelné safari, které zahajuje již třetí sezónu. Té loňské se během sedmi měsí-
ců zúčastnilo téměř tři tisíce zájemců z celé České republiky i ze zahraničí. 

Hledání suvenýruHledání suvenýruMufl oniMufl oni

Pro potravinářský průmysl je 
nejvýznamnějších sedm z těch-
to steviol-glykosidů, každý má 
však jinou sladivost a jiný chuťo-
vý profil. Tyto sladké sloučeniny 
se získávají z listů stévie extrak-
cí s následným čištěním, a proto 
výsledná sladivost a chuť závisí 
na tom, jaké látky v extraktu pře-
važují. Steviol-glykosidy jsou si-
ce sladké, ale nemají žádnou ka-
lorickou hodnotu a představují 
vítanou přírodní alternativu pro 
všechny osoby, které se snaží sní-
žit příjem bílého cukru ve svém 
jídelníčku.
Keříky stévie byly u nás k dostání 
pouze jako hrnkové rostliny v kvě-
tinářství a někteří lidé její lístky 
používali ke slazení přírodních ča-
jů. Sušené lístky však mají silnou 
lékořicovou pachuť, místy jsou až 
hořké, nehledě k tomu, že jejich 
sladivost je obecně nižší než u ex-
traktů. 

Na sklonku roku 2011 po několika-
letém testování schválila Evropská 
komise používání čistých extraktů 
ze stévie (steviol-glykosidy) v po-
travinářství. DiaChrom tak nyní 
přichází se zelenou variantou sla-
didla, jehož sladící složkou jsou 
právě tyto extrakty. DiaChrom kro-
mě nich obsahuje i unikátní glukó-
zotolerační faktor s aktivním chro-
mem, který pomáhá udržovat nor-
mální hladinu glukózy v krvi. 
Může se tak stát skvělým pomocní-
kem pro ty, kteří chtějí zhubnout, 
omezují sladkosti nebo nesmí sladit 
ze zdravotních důvodů. Sladká chuť 
je však člověku vlastní a není přiro-
zené si ji úplně odpírat. DiaChrom se 
stévií zpříjemní požitek z kávy, čaje 
a dalších teplých i studených nápo-
jů, stejně tak zlepší chuť nízkotučné-
ho jogurtu nebo tvarohu.  Jeho po-
užití je opravdu mnohostranné. Ne 
nadarmo je DiaChrom trvale nejoblí-
benějším sladidlem na českém trhu.

DiaChrom v novém
kabátě a se stévií

Stévia rebaudiana je rostlina původem z jižní Ameriky, která se odedáv-
na používala ke slazení. Její lístky totiž obsahují sladké sloučeniny od-
borně nazývané steviol-glykosidy. 


